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Imagineu que us demanen conduir un vehicle sense saber si 
la mecànica està en bon estat i desconeixent si la carretera 
és transitable. Tot això amb els ulls embenats. Aquest és el 
complicat exercici que es demana a les ciutadanes i els ciuta-
dans que s’interessen per l’estat del país i que volen treballar 
pel seu futur. La falta de transparència en el funcionament 
de l’administració, la mancança de dades oficials i els minsos 
mecanismes de control existents fan que estiguem abocats a 
un exercici digne d’un acròbata de circ o d’un especialista de 
cinema.

Parlem clar, la transparència és un element imprescindible de 
bona governança en el segle XXI. Una transparència que avui 
dia brilla per la seva absència en el govern i en l’administració. 
No tenim ni les dades mínimes ni els òrgans necessaris per 
controlar-ne el funcionament. Sense aquests elements bàsics 
no ens podem estranyar del progressiu allunyament que una 
part dels ciutadans senten vers la cosa pública. L’opacitat no 
inspira la confiança i dóna peu a tot tipus d’especulacions. 

Malgrat haver aprovat durant la legislatura una llei que regu-
la l’estadística pública, no s’ha desplegat com estava previst 
i moltes de les dades necessàries per poder copsar l’estat del 
nostre país segueixen segrestades. Els ciutadans en general 
no podem accedir ni podem contrastar indicadors estadístics 
bàsics, fet que provoca desconfiança i recel davant dels anun-
cis, a cop de bombardeig estadístic, per part de membres del 
govern en funcions i alhora candidats. És per això que nosal-
tres proposem un canvi radical de plantejament amb la nos-
tra proposta de Govern obert: fer públiques totes les dades 
de què disposa l’administració i les institucions, de manera 
transparent a fi que tothom en pugui disposar en igualtat de 
condicions.

Però la transparència va més enllà de les simples dades esta-
dístiques. L’administració i el govern han de ser transparents i 
clars en la presa de decisions i en el seu funcionament. Per re-
cuperar la confiança dels ciutadans hem de demostrar que no 
hi ha res a amagar i per això proposem també que es publiquin 
totes les decisions en adjudicacions públiques amb els seus 
corresponents informes. A la vegada demanem que es limitin 
el nombre d’adjudicacions directes en nombre i en quantitat, 
a un mínim necessari, i que quan se sobrepassi aquest límit, 
s’hagi de buscar l’acord de la majoria del Consell General de 
manera pública i transparent.

Finalment, hem d’incorporar mecanismes de control ciuta-
dà i de seguiment del funcionament de les institucions que 
facilitin la difusió de la informació i limitin comportaments 
partidistes o impropis. En aquest sentit proposem que les mi-
nories representades al Consell General o en els consells de 
comú estiguin representades en els consells d’administració 
de totes les societats públiques, parapúbliques i participades. 
D’altra banda també advoquem per la creació d’un òrgan de 
control de qualitat de l’Administració amb participació dels 
ciutadans que vetllarà sobre la qualitat i la rigorositat dels 
processos i dels tràmits administratius, perquè tothom es-
tigui tractat en igualtat de condicions, amb la màxima efici-
ència. 

Sabem que estem davant d’un repte major que representa un 
canvi important en el funcionament que han tingut les insti-
tucions fins ara. Però tenim la voluntat i els mitjans per fer-
ho, no podem deixar passar més temps, no podem deixar que 
creixi la fractura entre els ciutadans i la política. Hem de re-
tornar les institucions als ciutadans, treure la bena al voltant 
del ulls del conductor, tenir l’estat del vehicle perfectament 
documentat, i saber com es troba la ruta que ens ha de portar 
cap a una Andorra millor, l’Andorra que tots volem.
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La Seu d’Urgell és nostra, és de tots i cadas-
cun dels habitants que hi vivim. Té un passat 
gloriós, un present difícil i un futur esperan-
çador. En el passat no hi vull aprofundir, ja 
que per alguna cosa tenim els llibres d’his-
tòria i un barri antic imponent que ho cor-
robora.

El present és difícil, ja que com a tot el país, 
la crisi ha picat fort. La proximitat amb An-
dorra ha permès pal·liar-ho una mica, però 
ara mateix és també molt difícil trobar-hi un 
lloc de feina. Una altra complicació del pre-
sent és la dificultat de reeixir amb un nego-
ci propi. A part de les complicacions que té 
tothom com la burocràcia, impostos elevats, 
poca celeritat de l’administració... a la Seu 
se’ns hi afegeixen altres factors. Amb orgull 
som al Pirineu, i això comporta una xarxa de 
comunicacions deficitària i una climatologia 
que implica una despesa energètica impor-
tant a l’hivern. Tenim el comerç alimentari 
de la Seu atemorit per l’arribada del Merca-
dona, és comprensible, però com deien els 
gals, l’única cosa que ens ha de fer por és que 
ens caigui el cel al cap, per a la resta, “pit i 
collons”.

Els nostres veïns, Andorra, la Cerdanya i el 
Pallars Sobirà, tenen un model propi de tu-
risme que els funciona, en canvi l’Alt Urgell 
pretén tenir l’activitat econòmica d’Andorra, 
el turistes de la Cerdanya i els esports d’aven-
tura del Pallars. Com a desig per la carta dels 
reis no hi tinc res a dir, però la dita “qui molt 
abraça poc estreny” és ben certa. El que ne-
cessitem és un model turístic propi.

Un altra cama que ens coixeja és la sanitat. 
Tenim un hospital propi, que ens dóna servei 
a tots i que a més cobreix molta població flo-
tant d’Andorra (turistes o residents). La im-
portància del nostre hospital és territorial, 
no pot tenir les mateixes exigències econò-
miques que un Arnau de Vilanova o un Vall 
d’Hebron.

I ara comencem amb el futur esperançador, 
que tot i que no tinc una bola de vidre, hi crec 
fermament.

És una certesa la futura obertura del Mer-
cadona. Crec que hi hem fet un mal negoci 
ja que d’àrees comercials ja en tenim i estan 
integrades al poble. És veritat que es crearan 
llocs de treball, però el que és important és 
que no se’n destrueixin. El comerç de la Seu 
d’Urgell no s’ha d’encongir. L’Ajuntament no 
és ningú per dir quan ha d’apujar la persiana 
una botiga, aquesta decisió l’ha de prendre 
cada comerciant i crec que s’ha de basar en 
quan és més rentable obrir el comerç i quan 
té més sentit tancar-lo. Ara bé, també és cert 
que la gent va a comprar quan té temps i 
majoritàriament això és durant tot el cap de 
setmana.

Tenim un potencial turístic important, a 
causa del nostre entorn, un Pirineu descone-
gut. Per la nostra comarca hi passen milions 
de turistes al cap de l’any, però el problema 
és que només hi passen. Som l’única comar-

ca afectada per dos Parcs Naturals, tenim 
baixa, mitja i alta muntanya. Comptem amb 
estacions d’esquí nòrdic i estem a 40 minuts 
d’estacions d’esquí alpí. Primavera, estiu i 
tardor tenim bolets, les nostres muntanyes 
són riques en fauna i flora. A la Seu tenim el 
parc olímpic del Segre, l’única catedral romà-
nica de Catalunya, un barri antic (que hem 
de dinamitzar) amb un carrer dels Canonges 
meravellós. 

Amb l’hospital hi veig tres possibles futurs. 
El primer no és desitjable, la privatització. 
Nosaltres creiem en una sanitat pública i de 
qualitat. Amb el segon hi sortirem perdent: 
és la incorporació de l’hospital de la Seu a 
l’ICS, ja que l’opció previsible que adoptaran 
és mantenir un servei d’urgències fort com 
el que tenim i el trasllat de les especialitats 
a l’hospital de referència. El tercer futur és 
el valent i difícil alhora, i és el que el nos-
tre equip defensa. Cal refundar el patronat 
de l’hospital. Ser regidor de l’Ajuntament, 
capellà o home bo, no implica ser un entès 
en gestió sanitària, el patronat ha d’encap-
çalar l’Ajuntament com a representant del 
poble i amb un pes important d’experts en 
gestió sanitària. També és important que els 
especialistes de l’hospital tinguin mobilitat 
amb els hospitals de referència, per tal que 
amb l’exercici de la seva professió puguin 
adquirir la màxima excel·lència. Perquè ens 
entenguem, que els metges de la Seu operin 
a l’hospital de referència i que els metges de 
l’hospital de referència també pugin a operar 
a la Seu.

La nostra comarca està carregada d’energia 
en forma de biomassa, ja que tenim els bos-
cos esperant que s’hi practiqui una bona ges-
tió forestal. Amb aquesta gestió, que ja s’està 
iniciant, es poden crear llocs de treball, i a 
més aconseguir millorar els nostres boscos 
obtenint una font d’energia sostenible i de 
quilòmetre zero. No em sé avenir com encara 
avui en dia edificis municipals com els poli-
esportius, la pista polivalent, l’edifici de les 
Monges, Sant Domènec i d’altres s’escalfen 
amb calefacció de gasoil o electricitat, amb 
l’enorme despesa que això representa. Si fés-
sim una aposta clara per la biomassa crea-
ríem llocs de treball i alhora rebaixaríem la 
despesa energètica de l’Ajuntament.

L’Ajuntament de la Seu d’Urgell té uns im-
postos elevats, però ara com ara és molt difí-
cil que es puguin abaixar, tret que estiguem 
disposats a renunciar a serveis municipals. 
L’única manera de conservar aquests serveis, 
millorar-los i fins i tot ampliar-los és rebai-
xant la despesa municipal, obtenint nous 
recursos econòmics i millorant l’eficiència 
municipal.

Crec que el nostre futur és esperançador, 
no perquè sigui fàcil, sinó perquè crec en la 
capacitat que tenim tots els urgellencs i ur-
gellenques. El que és imprescindible és que 
cadascun de nosaltres en sigui conscient i 
que ens posem a caminar tots amb el mateix 
objectiu, un futur millor per a nosaltres i per 
a la nostra ciutat. 
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